
اقتصادی
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گروه اقتصادی - برداشــت خرما در 
هرمزگان امســال با افزایش ۱۵ درصدی به 

۱۴۰ هزار تن می رسد.
مدیر امــور باغبانی ســازمان جهاد 
کشــاورزی هرمــزگان گفت:خرمای نوبر 
آلمِهتری نخستین خرمایی است که برداشت 

آن در شهرستان میناب آغاز شده است.
مســعود گرگیج افزود: ســطح زیر 
کشت نخیلات در هرمزگان ۳۴ هزار هکتار 
است که امسال ۱۴۰ هزار تن خرما برداشت 
می شود.او پیش بینی کرد که امسال برداشت 

خرما در هرمزگان ۱۵ درصد افزایش یابد.
ســازمان  باغبانــی  امــور  مدیــر 
گفت:اصلاح  هرمزگان  جهادکشــاورزی 
نخیــلات و کنترل آفات از مهمترین عوامل 

تولید خرمــا در هرمزگان اســت.گرگیج 
افزود:برداشــت رطب در هرمزگان از اوایل 

خرداد ماه با رقم آلمهتری آغاز می شــود و با 
برداشت خرمای پیارم در حاجی آباد در آبان 

ماه پایان می یابد.
صادرات ۳۰ هزار تن خرما

مدیر امــور باغبانی ســازمان جهاد 
کشــاورزی هرمــزگان گفــت: پیش بینی 
می شــود امسال ۳۰ هزار تن خرما به ارزش 
۴۰ میلیون دلار از هرمزگان به کشــور های 

مختلف صادر شود.
گرگیج افزود: استرالیا، کانادا، روسیه و 
کشور های آسیای میانه از جمله کشور های 

هدف صادرات خرما های استان است.
او گفت : اصلاح نخیلات فرسوده هم 
در ســطح ۲۰ هزار هکتار تا ده سال آینده در 
دســتور کار است. مرداسنگ، پیارم، هلیلی، 
خنیزی و کریته از جمله ارقام مرغوب خرما 

در استان است.

برداشت خرما در هرمزگان ۱۵درصد افزایش می یابد

گروه اقتصادی -مهرداد بازرگان در 
نشست کارشناسی شــورای گفتگو که با 
حضور معاون استاندار، نمایندگان دستگاه 
های دولتی و اعضا اتحادیه آبزیان همراه بود، 
اظهار کرد: امسال سال جهش تولید است اما 
در عمل تولیدکنندگان با مشکلات فراوانی 

روبرو هستند.
وی با اشــاره به اینکه فرصت سوزی 
برای فعال اقتصادی به قیمت از دست رفتن 
سرمایه و دلسردی تمام می شود، افزود: عدم 

هماهنگی دستگاه ها با یکدیگر، بروکراسی 
اداری و بســیاری از معضلات دیگر باعث 
شــده که هرمزگان با توجه به ظرفیت های 
موجود خود نتواند آنطور که باید نیازهای  
داخل و خارج از کشــور در بخش آبزیان را 

تامین نماید.
بــازرگان با بیان اینکه ویروس کرونا 
نیز تاثیرات فراوانی بر عرصه تولید گذاشته 
است، بیان کرد: چرخه تولید در هر شرایطی 
باید بچرخــد و می توان با کنترل و پایش، 

تولید را در هر شرایطی رشد و توسعه داد.
رییس اتحادیه آبزیان تصریح کرد: با 
توجه به اینکــه بازارهای اروپایی خواهان 
میگوی اســتان هرمزگان هســتند و بازار 
بــرای فروش این محصول فراهم اســت 
اتحادیه آبزیان نیازمند همکاری و مساعدت 
مســوولان برای برداشتن موانع موجود در 
تولیــد این محصول اســت و ایجاد مزارع 
پرورش میگو بســیاری از جوانان جویای 

کار در استان را جذب بازار کار می کند.

همچنیــن معاون هماهنگــی امور 
اقتصادی استانداری هرمزگان در نشست 
هم اندیشی با فعالان صنعت آبزی پروری 
استان عنوان کرد: تقویت و پشتیبانی از بخش 
آبزی پروری استان راهبرد مهم استانداری 
هرمزگان در ســال جهش تولید است و در 
مسیر حمایت از فعالان واقعی این بخش از 

هیچ تلاشی دریغ نخواهد شد.
ایرج حیدری افــزود: دغدغه مهم و 
اساسی کلیه دستگاههای اجرایی و نظارتی 

در هرمــزگان رونق بخــش های مختلف 
تولیدی به ویژه صنعت آبزی پروری است 
و در ایــن راه آماده همــکاری همجانبه با 
فعــالان این بخش برای رفع مشــکلات 

احتمالی هستند.
این مقام مســئول ارز آوری، اشتغال 
آفرینی و افزایش تولید را از مزیت های مهم 
صنعت آبزی پروری در هرمزگان عنوان کرد 
که که سبب اهمیت بیش از پیش این صنعت 

در اقتصاد ملی شده است.
وی اضافــه کرد: از فعــالان بخش 
آبزی پــروری در هرمزگان با رفع موانع و 
مشکلات پیش روی آنها حمایت خواهد 

شد.
معاون اســتاندار هرمزگان ادامه داد: 
سازمان های تابعه وزارت جهاد کشاورزی 
در هرمــزگان بــه ویژه اداره کل شــیلات 
رســالت خطیری بــرای رفع مســائل و 
مشکلات صنعت آبزی پروری در هرمزگان 

با  انجام برنامه ریزی های عملیاتی دارند.
حیدری افزود: تدوین برنامه مدون و 
عملیاتی راهگشای حل بسیاری از مشکلات 
در صنعــت آبزی پروری هرمزگان خواهد 
بود.وی تصریح کرد: توســعه واحد های 
تولید و تکثیر میگو از نیازهای اساسی این 
صنعت جهت خودکفایــی در تامین لارو 
میگو در هرمزگان است که رفع موانع پیش 
روی ســرمایه گذاران فعال در این بخش 
دست یابی به این مهم را سرعت می بخشد.

این مســوول یادآور شــد: تکمیل 
زنجیــره تولید آبزیان در هرمزگان موضوع 
مهمی اســت که باید در دستور کار فعالان 
این بخش و دســتگاه های اجرایی ذیربط 

قرار گیرد.
وی تصریــح کرد: بخش خصوصی 
نقــش پــر رنگــی در توســعه صنعت 
آبــزی پروری هرمــزگان دارد که نیازمند 

سازماندهی است.

 توســعه واحد های تولیــد و تکثیر میگو از نیازهای اساســی 
اين صنعت جهــت خودکفايی در تامیــن لارو میگو در هرمزگان 
اســت که رفــع موانع پیــش روی ســرمايه گــذاران فعال در 
ايــن بخــش دســت يابی به ايــن مهم را ســرعت می بخشــد.

رییس اتحادیه آبزیان اتاق بازرگانی بندرعباس گفت: موانع و مشکلات پیش روی تولیدکنندگان را از میان بردارید و این قشر را از پیچ و خم های اداری
 و فرصت سوزی ها نجات دهید.

گروه اقتصادی - سرپرســت مرکز 
اصناف بازرگانان با اشــاره به خســارت 
۲8 هزار میلیارد تومانی واحدهای صنفی 
در دوران کرونــا در خصوص برنامه های 
حمایتی از اصناف گفت: کل مشــاغلی که 
در این مسئله آسیب دیده اند ۱۴ عدد هستند 
و دولــت برنامه های حمایتی برای آنها در 
نظر گرفته است که اعطای وام از ۱۲ تا ۱6 
میلیون تومان براساس پرونده بیمه ای از این 

جمله است.
سرپرســت مرکز اصناف بازرگانان 
دبیر هیات عالی نظارت بر ســازمان های 
صنفــی کشــور در جلســه نظــارت بر 
ســازمان های صنفی کشور که در وزارت 

صمت برگزار شــد، با بیان اینکه اصناف را 
به نام بازار می شناســند و ریشه آن به قبل 
بازمی گردد، گفت: آخرین حضور بازاریان 
در دو برهه مشارکت ها در زمان شیوع کرونا 
را داشــتیم و اگر مشارکت و همیاری آنها 
نبود قطعا با مشــکلات متعددی روبه رو 

می شدیم.
وی بــا بیان اینکه حــدود ۴۰۰ اتاق 
اصناف در کشــور فعال هســتند، گفت: 
حــدود 7۰۰۰ اتحادیه صنفی در کشــور 
فعالیت می کننــد و حدود ۳ میلیون واحد 
صنفی با پروانه کسب نقش آفرینی می کنند 
و توانسته اند حدود 7.۵ تا 8 میلیون اشتغال 
را به طور مســتقیم در دست بگیرند و اگر 
میانگین جمعیتی را در نظر بگیریم حدود 
۲۰ تا ۲7 میلیون نفر از جمعیت کل کشور را 
اصناف و خانواده های آنها تشکیل می دهند.

جمشــید گلپور گفت: براســاس 
آمارهای موجود، از تمام واحدهای صنفی 
۳۵ درصــد از واحدهای صنفی مربوط به 
بخش تولیــدی که ۲۰ درصد تولید کالا و 
۱۵ درصد مربوط به خدمات فنی هستند و 

حــدود 6۵ درصد از آمار ۳ میلیونی بخش 
واحدهای توزیعی و خدمات را تشــکیل 
می دهند که مهمترین آنها فروشــگاه های 

زنجیره ای هستند.
وی ادامه داد: براساس گزارش مرکز 
آمار در بخش صنعــت، معدن و تجارت 
بیــش از ۲۰ تــا ۲۵ درصد تولید ناخالص 
کشــور مربوط به اصناف اســت که سهم 
بنگاه های کوچک و متوسط در این مسئله 
8۵ درصد است.وی در خصوص برنامه ها 
و راهبردهای در دســتور کار این مرکز در 
سال 99 نیز گفت: برنامه اول بحث حمایت 
از واحدهای تولیدی براساس توجه به شعار 
جهش تولید بــوده و دو محور حمایت از 
بخش های تولیدی و صادرات که اولویت 
اصناف و وزارت صمت هســتند، مطرح 
است. مسئله دوم فعال ســازی صادراتی 
برخــی از کالاها مانند کیف، کفش، فرش 
و غیره براساس قانون صادراتی که در این 
مســئله باید از تجارب فعــالان صادراتی 

استفاده کنیم و موانع آنها را رفع نماییم.
گلپور با تاکید بر اینکه کلمه حمایت 

از تولید معنی نمی یابد مگر در صورتی که 
به صادرات توجه شــود، گفت: صادرات 
زمانی شــکل می گیرد که بــازار هدف و 
فروش ایجاد شــود و بخش دیگری از آن 
مربوط به فروش داخلی است. مورد بعدی 
تحریک تقاضای داخلی که دولت برای آن 
برنامه ریزی کرده و توزیع بسته های حمایتی 
یکی از این برنامه ها است.وی در خصوص 
تعطیــلات اجباری برخــی از واحدهای 
صنفی و از دست دادن بازار فروش آنها نیز 
گفت: برنامه داریم تا برای تمام واحدهای 
صنفی شرایط عرضه آنلاین را فراهم کنیم 
تا صنوف بتوانند کالای خود را در آن عرضه 
کنند که این مسئله جزو اولویت های ما بوده 

و از هفته دیگر آن را شروع خواهیم کرد.
گلپور ادامه داد: بر این اساس از توان 
اتحادیه های صنفی استفاده خواهیم کرد تا 
فضا و شــرایط عرضه مهیا شده و به اطلاع 
واحدهای صنفی برســد چراکه دغدغه ما 
در زمان کرونا توجــه به فروش و عرضه 

غیرحضوری است.
وی با بیان اینکــه باید امور اصناف 

شفاف شوند، گفت: بخشی از این شفافیت 
الکترونیکی کردن امور اصناف است که با 
محوریت سامانه های الکترونیکی تحقق 
می یابد و همچنین شفافیت موجب می شود 
تا تمامی امور اصناف در تمام مناطق کشور 
رصد شود که می توان با استفاده از آن امور 
اصناف را بهبود بخشید.گلپور در جواب به 
ســوال مکانیزم نظارتی برای جلوگیری از 
گرانفروشی و کم فروشی نیز گفت: بخش 
اعظــم این وظیفه بر گردن ســازمان های 
بازرســی است اما ما نیز موضوع تخلفات 
را به وســیله سامانه بازرســی و اطلاع از 
قیمت به صــورت آنلاین رصد می کنیم. 
این ســامانه که به تازگی ایجاد شده است 
به صورت لحظه ای با دریافت گزارشات، 
پرونده را تشکیل می دهد. سرعت بخشیدن 
به رسیدگی به شکایت از برنامه های ما بوده 
و تشکیل پرونده به صورت الکترونیکی و 
سیســتمی ایجاد شده و در لحظه به دست 
بازرس خواهد رسید لذا مباحث بروکراسی 

در این مورد مطرح نخواهد بود.
وی در خصوص برنامه ها برای کنترل 
قیمت ها در بازار نیز گفت: افزایش قیمت 
کالاها بر کسی پوشیده نیست اما مؤکداً عدم 
نظــارت بــر آن را رد می کنیم. دلیل اصلی 
افزایش قیمت این کالاها به علت شــرایط 

حاکم در کشور بوده اما اگر واحد تولیدی 
افزایش قیمتی بیش از ســود قانونی داشته 

باشد با آن برخورد خواهد شد.
گلپــور در خصوص افزایش قیمت 
حبوبات نیز گفت: به علت اینکه بخشــی 
از این محصولات وارداتی هستند با بسته 
شــدن مرزها در زمان کرونا مشــکلات 
وارداتی داشــتیم اما هموطنان می توانند از 
طریق سامانه ۱۲۴ شکایات خود را مطرح 
کنند و اگر شکایات آنها احراز شود با صنف 

موردنظر برخورد جدی خواهد شد.
وی در مورد حمایت از صادرات نیز 
گفت: برای این منظور کارگروه توســعه و 
حمایت از صادرات تشــکیل شده است و 
حوزه اصناف نیز در این مســئله مشارکت 
می کنــد تا بتوانیم از ظرفیــت قانون نظام 
صنفی اســتفاده کنیم. همچنیــن در این 
کارگــروه به اصنافی که خواهان صادرات 
باشــند بازاریابــی آموزش داده شــده و 
اصنافی که توان صادراتی ندارند و یا مایل 
به صادرات نیســتند، اعتبــارات و امکان 

صادرات را برای آنها فراهم کنیم.
گلپــور در خصوص صادرات اقلام 
بهداشــتی نیز گفت: برخــی از این اقلام 
به دلیل تامین نیاز داخل از جمله ماســک 
سه لایه ممنوع شده اند اما پیک آزمایشگاهی 

و مــواد ضدعفونی به دلیل وفور تولید در 
کشور صادر شده است اما توجه داریم که 
احتمال شروع پیک دوم کرونا وجود دارد 
و بنابرایــن از صادرات برخی از این اقلام 

جلوگیری خواهیم کرد.
وی با اشــاره به خســارت ۲8 هزار 
میلیارد تومانی واحدهای صنفی در دوران 
کرونا در خصوص برنامه های حمایتی از 
اصناف گفت: کل مشاغلی که در این مسئله 
آســیب دیده اند ۱۴ عدد هستند و دولت 
برنامه های حمایتی برای آنها در نظر گرفته 
است که اعطای وام از ۱۲ تا ۱6 میلیون تومان 
براساس پرونده بیمه ای از این جمله است. 
بر همین اســاس پرداخت ها برای اصنافی 
که دارای پرونده بیمه ای هستند شروع شده 
است و اصنافی که پرونده بیمه ای ندارند در 

بخش دیگر خواهند بود.
گلپور با بیان اینکه به طور کلی اصناف 
در دوران کرونا آســیب و خسارت فراوان 
دیده اند، گفت: این آســیب ها در برخی از 
صنف ها کم و در برخی زیاد اســت. برای 
مثال تالارها به دلیل تعطیلی ۱۰۰درصدی 
به شــدت آســیب دیده و مقرر است که 
بتوانیم آنها را بر مناطق سفید با پروتکل های 
بهداشتی فعال کنیم. وی با بیان اینکه بهترین 
حمایتی که می تــوان از اصناف کرد ایجاد 

فضایی برای فروش تولیدات آنها است، در 
مورد میزان ارتباط دیپلماســی اقتصادی با 
اصناف گفت: در کارگروه توسعه صادرات 
تشکیل شــده بخش بازرگانی نیز تعریف 
شده است و یکی از دستورات سرپرست 
وزارت صمت ارتباط گیری با کشورهای 
خارجی است که بر همین اساس معاونت 
اقتصادی به منظور کشــف جامعه هدف 
صادراتی در این کارگروه گماشــته شده 
اســت. گلپور با بیان اینکه برخی اصناف 
دارای کیفیــت مطلوب بــوده اما توانایی 
رقابــت ندارند، ادامه داد: لذا ما باید بتوانیم 
بازار فروش برای این اصناف را پیدا کنیم. 
یکی دیگر از وظایف این کارگروه تجمیع 
واحدهای تولیدی اســت که دارای کارت 
بازرگانی هستند.وی در پایان در خصوص 
اقلام مورد نیاز تولید شــده در واحدهای 
صنفی گفت: تا به امروز حدود 7۲ میلیون 
ماســک ســه لایه صنعتی تولید شده که 
یــک دوم آن مربوط به کارگاه های تولیدی 
است و اگر ورود نمی کردند قطعا با مشکل 
مواجه می شدیم. در کل وضعیت تولیدات 
اقلام بهداشتی داخلی مناسب است و هیچ 
نگرانی نداریم حتی توان صادر کردن آنها 
نیز برایمان فراهم است اما صادرات ماسک 

سه لایه همچنان ممنوع است.

گروه اقتصــادی - رئیس کل بانک 
مرکــزی از مانع تراشــی کــره جنوبی در 
دسترســی به منابع ارزی ایــران حاصل از 
صادرات نفت که در بانک های این کشــور 
قرار دارد، انتقــاد کرد.عبدالناصر همتی در 
گفتگو با بلومبرگ با انتقاد تند از مقامات کره 
جنوبی در بلوکه کردن منابع ارزی کشورمان 
اظهار کــرد: درآمدهای حاصل از صادرات 
خــود را در بانک های کره جنوبی دریافت 
کرده ایم اما مســئله این است که منابع ما به 
طور غیرقانونی در بانک های کره ای مسدود 
شده اســت.وی افزود: قصد داریم از منابع 
خــود در بانک های کره ای برای خرید مواد 
غذایی و پزشــکی استفاده کنیم که صراحتاً 
مشمول تحریم های یکجانبه ایالات متحده 
نمی شوند.همتی ادامه داد: مقامات کره ای و 
بانک ها باید به تعهدات خود نســبت به ما 
عمل کنند. اگر بانک های کره ای به توافقات 
بین المللی خود با ما پایبند نباشــند، ما این 

حق را داریم کــه تحت قوانین بین المللی 
به اقدامات قانونی روی آوریم و ما مقامات 
کره جنوبی را در این فرآیند مسئول می دانیم.
همتی توضیح بیشتری درباره اقدامات 
احتمالــی ایــران نــداد.وی تصریح کرد: 
بانک های کــره ای با خیال راحت تعهدات 
خود را زیر پا می گذارند و به توافقات مالی 
بین المللــی رایج عمل نمی کنند و تصمیم 

گرفته اند وارد بازی سیاست شوند.
رئیس کل بانک مرکزی بیان داشــت: 
میلیاردها دلار در کره جنوبی داریم. این منابع 
متعلق به ماست و ما حق ویژه داریم که آنها 
را برای واردات دارو و مواد غذایی اســتفاده 
کنیم.به گفته این مقام ارشــد شبکه بانکی 
ایران، آمریکا قصد داشت با اعمال فشارهای 
اقتصادی و سیاسی ایران را خرد کند، این امر 
هیچ گاه اتفاق نیفتاد و قمار نتیجه ای نداشت. 
آنچه آنها فشــار حداکثری می نامند اهداف 
آمریکا را محقق نســاخت و با وجود اینکه 

موانعی بر ســر راه رشد اقتصادی ما ایجاد 
کرد نتوانست آنگونه که آنها در رؤیای خود 
انتظار داشتند اقتصاد ما را از مسیر خارج کند.

وی یــادآور شــد: ما یکــی از اولین 
کشــورهایی بودیم که از ویروس آســیب 
دید ولی اقتصاد ایران در حال بازگشــت به 
مسیر خود است و نشانه هایی از فعالیت های 
اقتصــادی محکم به چشــم می خورد. من 
اطمینــان دارم که با وجود هزینه ســنگین 
انسانی ناشــی از ویروس کرونا، با حضور 
قهرمانان افسانه ای مان در خط مقدم مقابله 
با این ویروس قادر خواهیم بود کاستی های 
اقتصادی را مدیریت کنیم.همتی خاطرنشان 
کــرد: بخش غیرنفتی محرک اصلی اقتصاد 
کشــور است. در گذشــته بودجه دولت به 
درآمدهای نفتی متکی بــود ولی اقدامات 
اصلاحی را برای رفع این مشکل به صورت 
یکبار برای همیشــه در پیش گرفته ایم.وی 
گفت: علی رغم افت اندکی که در صادرات 

غیرنفتی و تبادل ارزی در دو ماه اول شــیوع 
کرونا ایجاد شد، موضوع به تدریج مدیریت 
شــد. روند صادرات غیرنفتی خوب است 
و پیش بینی می شــود به حالت اول و حتی 
بهتر از گذشــته باز گردد. رئیس کل بانک 
مرکزی اظهار داشــت: تلاش های خود را 
برای هدایت اقتصاد، ثبات اقتصادی و کمک 
به پیشرفت ملت خود ادامه می دهیم. تاریخ 
طولانی این کشــور گواهی بر آن است که 
ایران رشد می کند. ما با فشارها قدرتمندتر، 

متحدتر و مقاوم تر می شویم.

گروه اقتصادی - شــیوع گســترده 
و پاندمی بیماری کووید ۱9 موجب شــده 
اســت که بســیاری از کارشناسان فعال در 
صنعت هوانوردی درخصوص افزایش یا 
کاهش قیمت بلیت هواپیما در دوران پســا 

کرونا اظهارنظر کنند.
همزمان با شــیوع گسترده و پاندمی 
ویروس خطرناک و مرگبار کرونا بسیاری 
از دولتهــا بــا وضع قوانیــن و محدودیت 
های سختگیرانه، تقریباً تمامی شرکت های 
هواپیمایی فعال و مستقر در جهان پروازهای 
داخلــی و خارجی خود را لغــو کرده و تا 
اطلاع ثانوی به حالــت تعلیق درآوردند تا 
بدین ترتیب در قطع زنجیره انتقال و انتشار 

این بیماری نقش بسزایی ایفا کنند.
بســته شــدن مرزهای هوایی و لغو 
پروازهای داخلی و خارجی در کشورهای 
مختلف، موجب شد تا الکساندر دژونیاک 
، مدیر ارشــد اجرایی ســازمان بین المللی 
حمل و نقل هوایی یاتا در خصوص تصویر 
و تبعــات منفی پاندمــی کرونا بر صنعت 
هوانوردی اظهــار نظر و پیش بینی کند که 
اجرای طرح فاصله گــذاری اجتماعی در 

هواپیماهای فعال در خطوط هوایی جهان 
به معنای پایان دوران طلایی سفرهای هوایی 

ارزان قیمت خواهد بود.
وی در ادامه اظهاراتش خاطرنشــان 
کــرده بــود: درصورتی که شــرکت های 
هواپیمایی ملزم به اجرای طرح فاصله گذاری 
اجتماعی در داخل کابین هواپیما های خود 
شوند به شدت ضرر و زیان خواهند دید به 
گونه ای که پرواز برای آنها صرفه اقتصادی 
نخواهد داشت و درصورت پرواز نیز قیمت 
بلیط آنها بــه میزان قابل توجهی حدود ۵۰ 

درصد افزایش پیدا خواهد کرد.
امــا با تحقیق و بررســی های فراوان 
از ســوی نهادهای مختلف نظیر ســازمان 
بهداشت جهانی، اتحادیه اروپا و یاتا معلوم 
و اعلام شــد که اجرای طرح فاصله گذاری 
اجتماعی در هواپیما غیرممکن بوده و تاثیر 
مثبت چندانی نیز در کاهش ریسک ابتلا به 

کووید۱9 نخواهد داشت.
اما حالا تازه ترین گزارش های منتشر 
شــده از سوی کارشناسان فعال در موسسه 
تحقیقاتی Dollar Flight Club، نشان 
دهنــده خــلاف این پیش بینی اســت؛ به 

گونه ای که آنها برآورد کرده اند شرکت های 
هواپیمایی به منظور جلب توجه مسافران ، 
جذب مشــتریان و کسب درامدزایی بیشتر 
و همچنین جبران خسارات وارده ناشی از 
شیوع گسترده و پاندمی ویروس کرونا در ۱۲ 
ماه آینده قیمت بلیط هواپیماهای خود را به 
طور متوسط ۳۵ درصد کاهش خواهند داد.

 ،simpleflying طبق وب سایت
آنها بر این باورند که این اقدام بدون شــک 
مــی تواند ایرلاین هــای مختلف را از مرز 
ورشکســتگی، بحرانهای مالــی و کمبود 
نقدینگی که در چند ماه اخیر به شــدت آنها 
را درگیر و فلج کرده است، به طور موقت و 
کوتاه مدت نجات دهد و آن دسته از افرادی 
که به علت نگرانی از احتمال ابتلا به بیماری 
کووید ۱9 ســفرهای خــود را لغو کرده و 
به تاریخ نامعلــوم دیگری در آینده موکول 
کرده اند، را نیز به ســمت خریداری ترغیب 

و تشویق کند.
همزمان با شیوع گســترده ویروس 
کرونا در کشورهای مختلف جهان بسیاری 
از ایرلاین ها به منظور جلوگیری از انتشــار 
بیشترین ویروس و همچنین حفظ سلامت 

و بهداشت جامعه، پروازهای خود به مناطق 
گســترده ای از جهان که هم اکنون با کرونا 
به شــدت درگیرند، را تا اطلاع ثانوی لغو 
کــرده و به حالت تعلیق درآورده اند. همین 
لغو پروازها موجب شــده که شرکت های 
هواپیمایی ضرر و زیان های مالی گسترده ای 
را متحمل شوند و بسیاری از خطوط هوایی 
پرتردد و درآمدزایی آنها به حالت غیرفعال 
تغییر حالت دهد. بسیاری از هواپیماها نیز 
هم اکنون در فرودگاه های بزرگ و پر تردد 

جهان زمین گیر شده اند.
همه این مســائل موجب شــده که 
بسیاری از کارشناسان و تحلیلگران فعال در 
حوزه هوانوردی، صدمات وارده از ســوی 
شیوع ویروس کرونا بر صنعت هوانوردی 
و گردشــگری را به حادثه تروریســتی ۱۱ 
سپتامبر به برج های دوقلوی ایالات متحده 
آمریکا تشبیه کنند که البته به عقیده آنها آسیب 
های این ویروس خطرناک به مراتب بسیار 
بیشتر و گسترده تر خواهد بود به گونه ای که 
انتظار می رود شــیوع کرونا در جهان عنوان 
بزرگترین کابوس برای ایرلاین ها را به خود 

اختصاص دهد.

گروه اقتصادی - سرپرست وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گفت: خوشبختانه 
بــا هماهنگــی هــای صــورت گرفته با 
بانک مرکزی و اســتفاده از ارز حاصل از 
صادرات مشکل تامین مواد اولیه بسیاری 
از واحدهای تولیدی کشــور برطرف شده 
است.»حسین مدرس خیابانی« افزود: آنچه 
که مسلم اســت اینکه همه باید در جهت 

تحقق شعار سال گام بردارند.
اظهارداشــت:  همچنیــن  وی 
برنامه هایی که وزارت صمت برای ســال 
۱۳99 تدارک دیده شــامل چهار برنامه و 

راهبرد اصلی است.
سرپرســت وزارت صنعت، معدن 
و تجارت گفت: »جهش تولید«، »توســعه 
صــادرات و کنتــرل واردات«، »تعمیق و 
تقویت بخش ساخت داخل« و »مدیریت 
و تنظیــم بــازار« از جمله این چهار محور 
اصلی اقدامات وزارت صمت است که در 
آن صادرات نقش بسیار جدی دارد.وی در 
ادامه افــزود: بخش جهش تولید از طریق 

چهار برنامه اصلی در حال پیگیری است.
مــدرس خیابانــی تصریــح کرد: 
تامین مواد اولیه واحدهای تولیدی شــاید 
مهمترین عاملی باشد که امروز بتوان بخش 

تولید داخلی را تقویت کرد.
وی ادامــه داد: محدودیــت  هــای 
بین المللی شــرایط فوق العاده ســخت و 
دشــواری را برای تامین مــواد اولیه پیش 
روی تولید کنندگان داخلی قرار داده است.

سرپرســت وزارت صنعت، معدن و 
تجارت گفت: خوشــبختانه با هماهنگی 
های صــورت گرفته با بانــک مرکزی و 
اســتفاده از ارز حاصل از صادرات مشکل 
تامین مــواد اولیه بســیاری از واحدهای 

تولیدی کشور برطرف شده است.
وی افزود: نخستین برنامه در بخش 
جهش تولید و تحقق شعار سال تامین مواد 

اولیه کارخانجات داخلی است.
مــدرس خیابانــی تصریــح کرد: 
خوشــبختانه در حال حاضر بخش عمده 
ای از مواد اولیه کارخانجات کشور از محل 

تولید داخل تامین می شود.
وی گفت: لازمه افزایش تولید توسعه 
صادرات و شناســایی بازارهای صادراتی 

است.
سرپرســت وزارت صنعت، معدن 
و تجارت افزود: هــم اکنون بازار داخلی 
به دلیل رکود و کاهــش درآمدهای مردم 

قدرت جذب مازاد تولید را ندارد.
وی همچنیــن در خصــوص تاثیر 
صــادرات و نقش این حــوزه در جهش 
تولید اظهار داشــت: صادرات از جمله راه 

های افزایش و جهش تولید است.
مــدرس خیابانــی گفــت: وزارت 
صمــت ۴۲ میلیــارد دلار حجم صادرات 
بــرای ســال 99 پیش بینی کــرده که باید 
بــا تقویت زیرســاخت هــای تجاری و 

لجستیک صادرات محقق شود.
وی افزود: اشــتغال، ارزآوری، رشد 
اقتصادی و بســیاری موارد دیگر همه در 

سایه صادرات محقق می شود.
سرپرســت وزارت صنعت، معدن 
و تجارت اظهارداشــت: هم اکنون درصد 

زیادی از ظرفیــت واحدهای تولیدی در 
کشور خالی بوده و می توان با پر کردن این 
ظرفیــت ها علاوه بر افزایش کمی و کیفی 
صادرات و ایجاد تنوع در کالاهای تولیدی 

به بخش اشتغال کشور نیز کمک کرد.
وی ادامــه داد: در حــال حاضر 8۰ 
درصــد تمامی مرزهای تجــاری و فعال 
کشــور باز و روال تجارت به حالت عادی 

بازگشته است.
مدرس خیابانی گفت: امسال بحث 
صادرات جدی تر از ســال های قبل است 
چون کشور فاصله بیشــتری با اقتصادی 

نفتی گرفته است.
وی افزود: اقتصاد کشور در سال 98 
اتکای کمی به منابع نفتی داشت اما امسال 
به جــرات می توان گفــت تمامی اتکای 
درآمدهــای ارزی مملکت روی صادرات 

غیر نفتی متمرکز شده است.
سرپرســت وزارت صمــت اظهار 
داشــت: صادرات علاوه بر اینکه مســیر 
تولیــدات داخلــی را همــوار مــی کند 
نقش بســیار مهمی در تامین مــواد اولیه 

کارخانجات داخلی دارد.
وی ادامه داد: صادرات از جنبه های 
مختلف برای اقتصاد مملکت حائز اهمیت 
اســت که باید بیش از گذشــته به این مهم 

پرداخته شود.
مــدرس خیابانی با اشــاره به اینکه 
جهش تولیــد و صادرات بهم گره خورده 
اســت، گفت: بــدون توجه به توســعه 
صادرات و پیدا کردن راه تصرف کالاهای 
ایرانــی در بازارهای خارجی نمی توان به 

دنبال تحقق جهش تولید بود.
وی ضمن اشــاره به صــادرات ۴۲ 
میلیارد دلاری ســال 98 در کشور افزود: از 
این میزان صادرات 6۰ درصد یعنی بیش از 
۲۴ میلیارد دلار فقط به ۱۵ کشور همسایه 

بوده است.
سرپرســت وزارت صنعت، معدن 
و تجارت اظهارداشــت: امسال هم تمرکز 
کشــور همین است البته از ممالک سی آی 
اس، اوراســیا، دو شــریک بزرگ تجاری 
یعنــی چین و هند و همچنیــن بازارهای 

شرق آفریقا غافل نخواهیم بود.
وی ادامه داد: تجار و بازرگانان علی 
رغــم تمامی فشــارها و محدودیت های 
بین المللی در ســال گذشته خوشبختانه 
راه ورود کالای ایرانــی بــه بازار خارجی 
را پیدا و در این مســیر نقش آفرینی بسیار 

درخشانی کردند.
مدرس خیابانی بیان داشت: ایران در 
همه حوزه های تجــارت خارجی اعم از 
کشتیرانی، بنادر، بانک، بیمه و غیره تحت 

شدیدترین محدودیت ها قرار دارد.
وی با اشاره به اینکه نقش استان های 
مــرزی در بحــث صادرات فــوق العاده 
تعیین کننده است، گفت: وقتی 6۰ درصد 
صادرات مملکت به کشــورهای همسایه 
است مفهومش اینکه استان های مرزی در 

این زمینه نقش تعیین کننده ای دارند.
سرپرســت وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت افــزود: میزان صــادرات از 
بازارچه هــای مرزی در حال حاضر ســه 

برابر میزان واردات است.

وی  اظهارداشــت: بطورکلی نقش 
بازارچه هــای مــرزی کشــور از جنس 
صادرات است تا واردات.مدرس خیابانی 
گفت: خوشــبختانه به موازات توســعه 
صــادرات کنترل واردات هم در دســتور 

کار است.
وی افــزود: در حوزه واردات بجزء 
کالاهای اساســی، مواد اولیــه، قطعات و 
تجهیزاتــی که در داخل تولید نمی شــود 
بقیه واردات از طریق ثبت سفارش محدود 

خواهد شد.
سرپرســت وزارت صنعت، معدن و 
تجارت اظهارداشــت: منابع ارزی و تولید 
داخل بــا این اقدام حفاظــت و حمایت 
می شود.وی ادامه داد: تولید داخل و جهش 
تولید با کنترل واردات حمایت خواهد شد.
مدرس خیابانی تصریح کرد: کالای 
ایرانی باید افتخار هر ایرانی باشــد از اینرو 
باید در ســرلوحه تمامــی فعالیت ها قرار 
گیرد.وی ادامه داد: پارســال ســه میلیارد 
دلار برای ســاخت داخل قرارداد بسته شد 
که یک میلیــارد دلار از کالاهای وارداتی 

ساخت داخل شد.
سرپرســت وزارت صنعت، معدن و 
تجارت گفت: امسال برنامه ساخت داخل 

۳.۲ میلیارد دلار است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود 
افزود: بطورکلی از مجموع ۱۰ هزار و ۵۰۰ 
تا ۱۰ هزار و 6۰۰ معدن در کشــور چهار 
هزار و ۴۰۰ معدن غیر فعال است.مدرس 
خیابانی بر ضرورت فعال ســازی معادن 
کوچک و متوســط در کشور تاکید کرد و 
گفت: بخش معدن جایگزین مناسبی برای 

حوزه نفت است.
وی افــزود: بهتریــن بخش اقتصاد 
برای جبران کمبود درآمدهای نفتی معدن 
و صنایــع معدنی خواهد بود چراکه بخش 
معــدن می توان به عنــوان جایگزین نفت 
با ارزآوری بســیار بالا بــه کمک اقتصاد 
ایــران بیاید.سرپرســت وزارت صمت 
اظهارداشــت: یکی از پاشــنه آشیل های 
بخش معادن نوســازی تجهیــزات بهره 
بــرداری از پهنــه های معدنی اســت که 
باید تلاش کــرد تجهیزات این بخش هم 
نوســازی شــود.وی ادامه داد: برای بهره 
بــرداری اصولی و صحیــح از معادن باید 

تجهیزات کافی و به روز استفاده کرد.
مدرس خیابانی گفت: معدن و صنایع 
معدنی در ســال گذشته توانسته 9 میلیارد 
دلار صادرات داشته باشد و به همین جهت 
مــی تواند یک منبع قابل اتکاء برای جبران 
کمبودهای ناشــی از کاهش فروش نفت 

باشد.
وی افزود: امســال ۱۰.۵ میلیارد دلار 
صادرات برای بخش معدن و صنایع معدنی 

در کشور هدف گذاری شده است.
صمــت  وزارت  سرپرســت 
اظهارداشــت: اولویت اصلی کشور امروز 
صادرات و ارزآوری اســت و باید ارزهای 
صادراتی را در بخش های مختلف به عنوان 
مکمل درآمدهای نفتی در نظر گرفت که در 
این بخش حوزه صادرات معدن و صنایع 
معدنی می تواند نقش آفرینی جدی داشته 

باشد.

وی گفــت: هم اکنون ۴۵ تا ۴6 هزار 
واحــد صنعتی در شــهرک  های صنعتی 
کشور مستقر هســتند که از این تعداد ۱۰ 
هزار واحد غیر فعال است یعنی استان های 
کشــور بطور تقریبی بین ۱۲ تا ۳۳ درصد 
واحدصنعتــی غیر فعال در شــهرک های 
صنعتی خود دارند که باید در راستای فعال 

سازی این واحدها تلاش کرد.
مــدرس خیابانــی افــزود: تولید 
واحدهای که در حال فعالیت هســتند باید 
از حیــث کمیت و کیفیت محصولات این 

واحدها افزایش پیدا کند.
وی اظهارداشــت: بطورکلــی در 
دو ماهه ســال جــاری تلویزیــون تا ۵۰ 
درصد، یخچال تا ۱۴۴ درصد، آلومینیوم، 
پتروشیمی، پودرآلومینا همه افزایش تولید 

داشته اند.
سرپرســت وزارت صمت ادامه داد: 
مقام معظم رهبری با نامگذاری سال جهش 
تولیــد حرکت معناداری را در حوزه تولید 
کشــور تعریف کرده اند و بر این اســاس 
وقتــی صحبت از جهش تولید می شــود 
انتظــار حرکت فراتــر از تداوم روند های 

گذشته است.
وی گفت: امســال مفهــوم توجه به 
تولید که در نامگذاری سال جاری با شعار 
»جهش تولید« متبلور شده بسیار متفاوت 

از سال های قبل است.
مدرس خیابانی افــزود: نامگذاری 
امســال به نام »جهش تولید« در شرایطی از 
سوی مقام معظم رهبری صورت گرفته که 
دشمنان در فضای تحریم تلاش کرده اند تا 
دو بخش معیشت مردم و اشتغال را هدف 
قرار دهند و از این ناحیه به کشــور آسیب 

برسانند.
وی اظهارداشــت: ایــن در حالیکه 
شــیوع ویروس کرونا نیز بــه عنوان یک 
عامــل پیــش بینی نشــده بــه مجموعه 
محدودیت هــای کشــور اضافه شــد اما 
درست در همین شــرایط سخت جهش 
بــه معنای واقعــی در تولید برخی اقلام و 

تجهیزات پزشکی رخ داده است.
سرپرست وزارت صمت با تاکید بر 
اینکه راه دستیابی به اهداف جهش تولید از 
صــادرات می گذرد، افزود: هم اکنون بازار 
داخلــی به دلیل رکود و کاهش درآمدهای 

مردم قدرت جذب مازاد تولید را ندارد.
وی در ادامه یادآورشــد: تولید بدون 
تقاضا مســیر درســتی را ادامه نمی دهد 
پس مسیر اصلی جهش تولید از صادرات 
می گــذرد از اینرو باید برای صادرات یک 
مســیر کاملًا همواره و به اصطلاح سبز در 
نظر گرفت تا صادرکننــدگان بدون هیچ 
گونه محدودیت و چالشــی حرکت کرده 
و کالاهای صادراتی راه خود را به ســمت 

بازارهای خارجی باز کنند.

همتی در گفتگو با بلومبرگ :

کره جنوبی منابع مسدود شده را آزاد نکند،اقدام قانونی می کنیم

بلیت هواپیما بعد از کرونا ارزان می شود یا گران؟

مدرس خیابانی؛

۸۰ درصد مرزهای تجاری کشور باز است

موانع پیش روی تولید را از میان بردارید

سرپرست مرکز اصناف بازرگانان مطرح کرد؛

برنامه عرضه آنلاین برای تمام واحدهای صنفی
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